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Dames en Heren,

Uw commissie heeft dit wetsontwerp besproken tijdens 
haar vergadering van 5 oktober 2022.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer David Clarinval, vice-eersteminister en 
minister van Middenstand, Zelfstandigen, kmo’s en 
Landbouw, Institutionele Hervormingen en Democratische 
Vernieuwing, legt uit dat dit wetsontwerp strekt tot wijziging 
van de wet van 19 maart 2014 houdende wettelijke defi-
nitie van de ambachtsman, teneinde die te moderniseren 
en de erkenningsprocedure van de ambachtslieden te 
vereenvoudigen en deze erkenning aantrekkelijker te 
maken. Het is de bedoeling dat er een elektronische 
aanvraagprocedure wordt uitgewerkt. Met deze uitbrei-
ding en het tot stand brengen van een gedigitaliseerde 
en vereenvoudigde procedure wordt beoogd het aantal 
door de FOD Economie erkende ambachtslieden te doen 
toenemen. In 2016 waren er 589 erkende ambachtslie-
den; in 2022 waren het er 1.925. Met dit wetsontwerp 
en een aantal communicatiemaatregelen met de steun 
van de FOD Economie hoopt de vice-eersteminister de 
dynamiek die door de COVID-19-crisis enigszins was 
teruggevallen opnieuw op gang te brengen.

Het huidige wettelijke kader voorziet in een proce-
dure voor de erkenning van de hoedanigheid van am-
bachtsman in de zin van de wet. Om te kunnen worden 
erkend, moet men een onderneming zijn – een natuur-
lijke of rechtspersoon – die bij de Kruispuntbank van 
Ondernemingen (KBO) is ingeschreven en niet meer 
dan twintig personen in dienst heeft. De onderneming 
moet zich toeleggen op de productie, de transformatie, 
het herstellen of de restauratie van voorwerpen of op 
de levering van diensten. De procedure is gratis en de 
ambachtsman neemt er volledig vrijwillig aan deel. Die 
erkenning heeft de waarde van een label, maar geldt niet 
als een goedkeuring, omdat de federale overheid niet 
bevoegd is voor het reglementeren van de toegang tot 
noch voor de uitoefening van dit soort van activiteit. De 
erkenningsaanvraag wordt behandeld door de Commissie 
“Ambachtslieden”, waarvan het secretariaat door de 
FOD Economie wordt gevoerd. De Commissie beoordeelt 
de ontvankelijkheid en de kwaliteit van de dossiers. Zij 
kijkt naar de manier waarop de kandidaat-ambachtsman 
zijn beroep uitoefent. Daarbij wordt meer bepaald re-
kening gehouden met het authentieke karakter van de 
activiteit waarvoor de erkenning wordt aangevraagd, met 
de plaats die handwerk in deze activiteit krijgt en met 
de knowhow op basis van kwaliteit, traditie, creatie of 
innovatie. De erkende ambachtsman of -vrouw krijgt van 
de FOD Economie de toestemming om het label “erkende 

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné ce projet de loi au cours 
de sa réunion du 5 octobre 2022.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. David Clarinval, vice-premier ministre et ministre 
des Classes moyennes, des Indépendants, des PME 
et de l’Agriculture, des Réformes institutionnelles et du 
Renouveau démocratique, précise que ce projet de loi 
vise à modifier la loi du 19 mars 2014 portant définition 
légale de l’artisan afin de moderniser et simplifier la 
procédure de reconnaissance des artisans, pour rendre 
cette reconnaissance plus attractive. Une procédure de 
demande de reconnaissance électronique sera déve-
loppée. À travers cet élargissement et la mise en place 
d’une procédure digitalisée et simplifiée, il vise à accroitre 
le nombre d’artisans reconnus par le SPF Économie. Ils 
étaient 589 en 2016 et sont en 2022 au nombre de 1.925. 
Avec ce projet de loi et un ensemble de mesures de 
communication prévues avec l’appui du SPF Économie, 
le vice-premier ministre espère relancer une dynamique 
qui s’est un peu tassée, notamment, avec la crise du 
COVID-19.

Le cadre légal actuel met en place une procédure de 
reconnaissance de la qualité d’artisan au sens de la loi. 
Pour être reconnu, il faut être une entreprise, personne 
physique ou morale, inscrite à la Banque-Carrefour des 
Entreprises (BCE) et ne pas employer plus de 20 per-
sonnes. L’activité de l’entreprise doit consister en la 
production, la transformation, la réparation ou la restau-
ration d’objets ou encore la prestation de services. La 
procédure est gratuite et totalement volontaire dans le 
chef de l’artisan. Cette reconnaissance a valeur de label 
et non d’agrément car le niveau fédéral ne dispose pas 
des compétences pour réglementer l’accès ni l“exercice 
de ce type d”activité. La demande de reconnaissance est 
traitée par la commission “Artisans” dont le secrétariat 
est assuré par le SPF Économie. La commission juge 
de la recevabilité ainsi que de la qualité des dossiers. 
Elle tient compte de la façon dont le candidat à la recon-
naissance exerce son métier. Sont notamment pris en 
considération le caractère authentique de l’activité pour 
laquelle la reconnaissance est sollicitée, l’importance 
du travail manuel dans cette activité ainsi que le savoir-
faire axé sur la qualité, la tradition, la création ou même 
l’innovation. L’artisan ou l’artisane reconnu est autorisé à 
porter le label “artisan certifié” par le SPF Économie. Ce 
label peut être apposé sur un support textile, une vitrine 
de magasin, l’étiquette d’un produit tant qu’il est clair 
que c’est l’entreprise qui est reconnue comme artisan 
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ambachtsman of -vrouw” te dragen. Dit label kan worden 
aangebracht op een textieldrager, een winkelraam of het 
etiket van een product, zolang daarbij duidelijk is dat 
de erkenning slaat op de onderneming en niet op het 
eigenlijke product. De erkende ambachtslieden worden 
opgenomen in een register dat door de FOD Economie 
wordt bijgehouden. De betrokkenen worden opgelijst op 
een uitgebreide website, en sinds juli 2022 kunnen zij 
zich inschrijven om te kunnen worden geïdentificeerd 
via een geolokalisatietool die op een smartphone kan 
worden gedownload.

Met dit wetsontwerp wil de vice-eersteminister de 
toegang tot de hoedanigheid van erkende ambachtsman 
of -vrouw op verschillende vlakken vereenvoudigen. Het 
wetsontwerp wil concreet gestalte geven aan enkele 
noodzakelijke technische aanpassingen, zoals de ont-
vankelijkheid van de dossiers die door ondernemingen 
zonder rechtspersoonlijkheid worden ingediend, de 
verduidelijking dat de beroepen in de voedingssector wel 
degelijk kunnen worden erkend (de huidige wetgeving 
kan wat dat betreft als ambigu worden beschouwd), of 
nog het begrip “authentiek karakter”, dat voortaan in de 
wet zelf zou worden gedefinieerd.

Wat de ontvankelijkheid van de aanvragen betreft, 
zou er belangrijker wijziging komen met betrekking tot 
de aanvragen van ondernemingen waarvan slechts een 
deel van de activiteiten ambachtelijk is. Dit is één van 
de belangrijkste aspecten die uit de adviezen van de 
Hoge Raad voor de Zelfstandigen en de kmo (HRZKMO) 
naar voren zijn gekomen. Die aanpassing biedt de 
mogelijkheid een einde te maken aan een situatie van 
ongelijkheid tussen de zelfstandigen in bijberoep en de 
zelfstandigen in hoofdberoep.

Ter illustratie haalt de vice-eersteminister het voorbeeld 
aan van een leraar-ambtenaar die volgens de huidige 
regeling een ambachtelijke activiteit als zelfstandige in 
bijberoep mag uitoefenen en dus een erkend ambachts-
man kan worden, terwijl een vastgoedmakelaar die zijn 
activiteit als zelfstandige in hoofdberoep uitoefent, niet 
als ambachtsman kan worden erkend voor een am-
bachtelijke activiteit die hij bijkomend zou uitoefenen.

Artikel 2 van de wet van 19 maart 2014 zou het in zijn 
gewijzigde vorm mogelijk maken dat een onderneming 
wordt erkend voor slechts een deel van de activiteiten 
waarvoor zij is ingeschreven is in de KBO. Om de pro-
cedure tegelijk toegankelijker te maken, bleek het nood-
zakelijk die te digitaliseren (zonder evenwel de papieren 
weg uit te sluiten) en waar mogelijk te vereenvoudigen. 
Het wetsontwerp biedt een wettelijke basis voor een 
onlineapplicatie om erkennings- en vernieuwingsaan-
vragen voor de erkenning van de hoedanigheid van 
ambachtsman of -vrouw in te dienen. Die nieuwe manier 

et pas le produit en tant que tel. Les artisans certifiés 
figurent dans un registre tenu par le SPF Économie. Un 
site Internet complet leur est dédié et, depuis juillet 2022, 
ils peuvent s’inscrire pour être identifiables via un outil 
de géolocalisation téléchargeable sur un smartphone.

L’intention du vice-premier ministre avec ce projet de 
loi est de faciliter l’accès à la qualité d’artisan reconnu 
sur divers points. Ce projet de loi concrétise des adap-
tations techniques nécessaires telles que la receva-
bilité des dossiers introduits par des entreprises sans 
personnalité juridique, la précision que les métiers de 
bouche peuvent bien être reconnus alors que le texte 
actuel peut-être jugé ambigu sur ce point ou la notion 
de caractère authentique qui est désormais définie dans 
la loi elle-même.

Une modification plus substantielle quant à la recevabi-
lité des demandes porte sur les demandes d’entreprises 
dont une partie seulement des activités sont artisanales. 
Il s’agit là d’une des demandes principales qui émanait 
des avis du Conseil supérieur des Indépendants et des 
PME (CSIPME). Cette adaptation permet de mettre fin 
à une situation discriminatoire entre les indépendants 
à titre accessoire et les indépendants à titre principal.

Le vice-premier ministre cite l’exemple d’un enseignant 
fonctionnaire qui peut actuellement exercer une activité 
artisanale en qualité d’indépendant complémentaire et 
devenir artisan certifié alors qu’un agent immobilier, 
indépendant à titre principal pour l’exercice de cette 
activité, ne peut pas être reconnu artisan pour une 
activité artisanale qu’il exercerait par ailleurs.

L’article 2 de la loi du 19 mars 2014, tel que modifié, 
permettra qu’une entreprise obtienne la reconnaissance 
pour une partie seulement de ses activités pour lesquelles 
elle est inscrite à la BCE. Pour rendre la procédure plus 
accessible également, il s’avérait nécessaire de la numé-
riser (sans exclure pour autant la voie papier) et de la 
simplifier, là où c’était encore possible. Le projet de loi 
donne une base légale à l’utilisation d’une application en 
ligne pour introduire les demandes de reconnaissance 
et de renouvellement de la reconnaissance de la qualité 
d’artisan. Ce nouveau mode d’introduction ne remplace 
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om aanvragen in te dienen zou de bestaande manieren, 
zoals de papieren brief of de e-mail, niet vervangen. De 
verplichting om te werken via een aangetekend schrijven 
zou wegvallen, behalve in twee gevallen: bij ongunstige 
beslissingen van de Commissie en bij aanvragen inge-
diend via een papieren brief. Voor gunstige beslissingen 
zou niet langer een aangetekende zending vereist zijn. 
Dat zou de aanvragende onderneming tijdwinst ople-
veren, omdat zij niet langer naar het postkantoor moet 
om haar aanvraag in te dienen of om de aangetekende 
brief op te halen.

Bepaalde aanpassingen zijn ook nuttig om de werking 
van de Commissie “Ambachtslieden” te verbeteren. De 
regering wil die commissie autonomer te maken door 
haar de mogelijkheid te bieden één van haar leden aan 
te duiden voor een onderzoek bij de ambachtsman ter 
plaatse en haar voorzitter te benoemen op basis van een 
ledenstemming, terwijl die functie thans aan het oudste lid 
toekomt. Het is tevens een goede zaak gebleken het 
collegiale karakter van haar beslissingen te versterken 
opdat de aanvragen niet stelselmatig door één enkel lid 
van dezelfde taalgroep zouden worden behandeld.

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) bevestigt dat 
haar fractie dit initiatief ter bevordering van het beroep 
van ambachtsman of -vrouw zal steunen; zulks komt 
ook de consument ten goede. De uitbreiding van de 
erkenning van ambachtslieden is een stap in de goede 
richting met betrekking tot de verschillende statuten 
(activiteiten in bijberoep), maar ook op het vlak van 
de zichtbaarheid. Ook positief is de administratieve 
vereenvoudiging dankzij de nieuwe mogelijkheid om 
online in te schrijven.

De spreekster wil echter weten waarom er nog steeds 
vrij weinig ambachtslieden zijn. Ze is benieuwd hoe de 
minister de aanbeveling van de HRZKMO, die het gebruik 
en de promotie van het ambachtslogo wil aanmoedigen, 
ten uitvoer zal leggen. Tevens meent zij dat de wet en 
de doelstellingen ervan moeten worden geëvalueerd; ze 
vraagt wanneer en hoe dat zal gebeuren. Die evaluatie is 
volgens mevrouw Houtmeyers belangrijk, aangezien op 
basis daarvan kan worden vastgesteld of de middelen 
correct worden ingezet om de beoogde doelstelling te 
bereiken.

Tot slot geeft zij aan dat nog niet is bepaald wanneer 
de wet in werking zal treden. In dat verband wijst zij erop 
dat de uitwerking van de wet van 19 maart 2014 op zich 

pas les autres modes d’introduction existants tels que le 
courrier papier et l’e-mail. L’obligation d’utiliser un envoi 
recommandé est supprimée, sauf dans deux cas: pour 
les décisions défavorables rendues par la commission 
et pour les lettres de demande introduites par courrier 
papier. Les décisions favorables ne nécessitent plus un 
envoi recommandé. Cela signifie un gain de temps pour 
l’entreprise demanderesse qui ne devra plus se rendre 
au bureau de poste pour introduire sa demande ou aller 
chercher sa lettre recommandée.

Certaines adaptations sont également utiles pour 
améliorer le fonctionnement de la commission “Artisans”. 
L’objectif du gouvernement est d’accroître son autonomie 
en permettant de désigner un de ses membres pour 
une enquête sur place chez l’artisan et en permettant 
de désigner son président sur la base des votes de 
ses membres alors que, pour le moment, cette fonction 
échoie au plus âgé des membres. Il est également apparu 
positif de renforcer le caractère collégial des décisions 
afin d’éviter que les demandes soient systématiquement 
traitées par un seul membre du même groupe linguistique.

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) confirme que son 
groupe soutiendra cette initiative qui promeut le métier 
d’artisan, ce qui est aussi intéressant pour le consom-
mateur. L’extension de la reconnaissance des artisans 
est un pas dans la bonne direction, pour les différents 
statuts (activités complémentaires) mais également en 
termes de visibilité. La simplification administrative qui 
va de pair avec une inscription dorénavant possible en 
ligne sont également des points positifs.

L’intervenante aimerait cependant savoir pourquoi le 
nombre d’artisans reste encore relativement limité. À 
l’instar de la recommandation du CSIPME, qui souhaite 
encourager l’utilisation et la promotion du logo d’artisan, 
elle souhaiterait savoir comment le ministre va mettre 
cette recommandation en œuvre. Elle pense aussi qu’il 
faut prévoir une évaluation de la loi et de ses objectifs: 
elle aimerait savoir quand et comment cela se passera. 
Mme Houtmeyers souligne que cette évaluation est 
importante car elle permettra de voir si le moyens sont 
correctement utilisés pour atteindre l’objectif fixé.

Enfin, sur la date d’entrée en vigueur, qui n’est pas 
précisée, elle rappelle que la loi du 19 mars 2014 a 
mis du temps à sortir ses effets, faute d’arrêtés royaux 
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heeft laten wachten, bij gebrek aan koninklijke uitvoe-
ringsbesluiten. Het lid had graag gezien dat de wet in 
werking zou treden op  20 november 2022, niet toevallig 
de dag van de ambachten.

De heer Albert Vicaire (Ecolo-Groen) vat het wetsont-
werp in de eerste plaats op als een technisch wetsontwerp 
met het oog op een administratieve vereenvoudiging. Hij 
is tevreden dat de beroepen in de voedingssector in dit 
wetsontwerp worden omschreven en opgenomen. Hij 
stelt voor een nog striktere definitie van ambachtsman 
te hanteren, naar het voorbeeld van de definitie ervan 
in de Franse wet. De Franse wetgever heeft bepaald 
dat elke ambachtsman die voedingsproducten ver-
koopt, die producten moet vervaardigen in hetzelfde 
gebouw, en dat hij geen producten mag verkopen die 
van elders worden aangeleverd. Volgens hem worden 
de ambachtslieden – bijvoorbeeld de bakkers – aldus 
beschermd, wat bijdraagt aan de hoge kwaliteit van het 
Franse ambachtelijke brood. In verband met die com-
binatie atelier-winkel vraagt de spreker zich af of deze 
aangelegenheid een gewestelijke dan wel een federale 
bevoegdheid is.

Mevrouw Barbara Creemers (Ecolo-Groen) stelt vast 
dat dit wetsontwerp dan wel beoogt het beroep van am-
bachtsman te beschermen, maar niet het ambachtelijk 
product an sich. Ze wil weten hoe zal worden voorkomen 
dat het label “ambachtelijk product” wordt misbruikt.

Ze stelt tevens voor dat er een gemeenschappelijke, 
generieke en genderneutrale benaming komt die zowel 
ambachtsmannen als ambachtsvrouwen behelst.

De heer Patrick Prévot (PS) herinnert eraan dat het 
wetsontwerp beoogt de wet op de ambachtslieden te 
verruimen tot de ondernemingen waarvan de ambach-
telijke productie slechts een deel van hun commerciële 
handelsactiviteit is. Dankzij de toekenning van het am-
bachtslabel zullen ze hun ambachtelijke knowhow kunnen 
valoriseren, zelfs indien zulks geen enkel administratief 
of fiscaal voordeel met zich brengt. Hij wijst er tevens 
op dat de beroepen in de voedingssector dankzij dat 
label voor de eerste keer zullen worden erkend, wat hij 
toejuicht. Het stelt hem gerust dat de FOD Economie 
zal beslissen of het label van ambachtsman al dan niet 
zal worden toegekend.

Toch waarschuwt hij voor een vorm van consumen-
tenbedrog ingeval ondernemingen het ambachtslabel 
wordt toegekend wanneer zij naast een ambacht ook 
andere activiteiten uitoefenen. Mocht er de komen-
de maanden en jaren een sterke vraag naar het label 
zijn, dan wil de spreker tot slot weten of de diensten 
van de FOD Economie zullen worden versterkt om het 
kwaliteitsniveau van het label hoog te houden.

d’exécution. Elle serait heureuse que la loi puisse entrer 
en vigueur le 20 novembre 2022, date de la journée 
de l’artisan, ce qui aurait une belle valeur symbolique.

M. Albert Vicaire (Ecolo-Groen) entend qu’il s’agit 
d’abord d’un projet technique de simplification adminis-
trative. Il est heureux de voir que les métiers de bouche 
sont définis et incorporés dans ce projet de loi. Il invite 
à aller plus loin dans la définition de l’artisan, à l’instar 
de la loi française, qui oblige tout artisan qui vend des 
produits de bouche, à avoir l’atelier de fabrication de ces 
produits dans le même bâtiment et à ne pas revendre 
des produits qui viennent d’ailleurs. Il considère que 
cela protège les artisans comme les boulangers, ce qui 
contribue à l’excellence du pain artisanal français. Sur 
cet aspect de l’atelier derrière le magasin, il se demande 
s’il s’agit d’une compétence régionale ou fédérale.

Mme Barbara Creemers (Ecolo-Groen) constate que 
ce projet de loi protège le métier d’artisan mais pas le 
produit en lui-même. Elle souhaite savoir ce qui sera 
fait à ce sujet pour éviter des qualifications de “produit 
artisanal” utilisées abusivement.

Elle invite également à trouver un nom générique 
commun pour tous les genres, artisans et artisanes.

M. Patrick Prévot (PS) rappelle que la loi a pour 
objectif d’étendre la loi sur les artisans aux entreprises 
dont une partie seulement de l’activité commerciale est 
de l’artisanat. Le label pourra valoriser leur savoir-faire, 
même si aucun avantage administratif ou fiscal n’est 
lié à ce label. Il relève également que pour la première 
fois, les métiers de bouche se verront reconnaître par ce 
label, ce dont il se réjouit. In fine, c’est le SPF Économie 
qui décernera ou non le titre d’artisan, ce qu’il estime 
rassurant.

L’intervenant se demande cependant si on ne risque 
pas de flouer le consommateur en décernant un label 
artisan à une entreprise qui fait partiellement une activité 
d’artisanat. Enfin, si une forte demande de label venait 
à apparaître dans les mois et années à venir, il souhai-
terait savoir s’il est prévu de renforcer les services du 
SPF Économie pour garder le niveau de la qualité du label.
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De heer Reccino Van Lommel (VB) deelt mee dat 
zijn fractie geen opmerkingen op de tekst heeft en dat 
zijn fractie het wetsontwerp zal steunen.

Mevrouw Florence Reuter (MR) is ingenomen met deze 
nuttige en onontbeerlijke hervorming. Volgens haar gaat 
het om een belangrijke hervorming, aangezien aldus de 
steun aan de ambachtslieden wordt verankerd. Zij met 
de gouden handen zijn de hoeders van de authentieke 
knowhow, die borg staat voor kwaliteit, traditie en creatie.

De spreekster gaat in op de wordingsgang van het 
wetsontwerp. Een eerste wet werd reeds in 2014 aan-
genomen, maar trad pas in 2016 in werking. Het heeft 
tot 2017 geduurd voordat een eerste lichting van bijna 
duizend ambachtslieden (918) werd erkend; nog eens 
vier jaar later stond de teller op  1.700. Nu de trein op 
gang is gekomen, moet volgens haar het tempo worden 
opgevoerd.

Volgens haar is dat het oogmerk van dit wetsontwerp, 
dat de erkenningsprocedure wil vereenvoudigen en als 
kers op de taart ook een onlineprocedure wil invoeren. 
Los van de administratieve vereenvoudiging is de spreek-
ster tevreden dat de vice-eersteminister gehoor heeft 
gegeven aan de verzuchting van de HRZKMO, door het 
statuut voortaan toegankelijk te maken voor de onderne-
mingen die slechts voor een deel ambachtelijk werken.

De spreekster meent tot slot dat een uitstekend signaal 
wordt gegeven door de Commissie “Ambachtslieden” 
in staat te stellen de hele erkenningsprocedure te be-
spoedigen, dankzij het feit dat de besluitvorming van 
die commissie autonomer zou worden en collegialer 
zou verlopen.

Als volksvertegenwoordigster-burgemeester van een 
gemeente die leeft van handel en ambachten, beseft 
mevrouw Reuter hoezeer die erkenning niet alleen een 
ware commerciële troef is, maar ook een echte kwaliteits- 
en vertrouwenswaarborg voor wie de erkenning krijgt. 
Volgens haar gaat de voorgestelde hervorming dan ook 
de goede richting uit en kan ze die alleen maar steunen.

Tot slot geeft ze nog aan dat deze hervorming haar 
tevens de kans biedt te polsen om men nog een stapje 
verder zou kunnen gaan. Het ambacht is veel meer dan 
een economische sector, aangezien het fungeert als een 
doorgeefluik van knowhow en van waarden. Bovendien 
zijn de ambachten ook een bron van lokale, niet deloka-
liseerbare jobs. Desondanks oefent vandaag 60 % van 
de ambachtslieden zijn activiteit nog steeds in bijberoep 
uit. Ze roept de minister en de regering ertoe op het 
statuut van ambachtsman robuuster te maken en zich 
te beraden over de fiscale aspecten ervan.

M. Reccino Van Lommel (VB) déclare que le texte 
n’appelle pas de commentaire de son groupe qui le 
soutiendra.

Mme Florence Reuter (MR) souligne l’utilité de cette 
réforme indispensable à laquelle elle est favorable. Elle 
estime qu’il s’agit là d’une réforme essentielle parce 
qu’elle confirme le soutien apporté aux artisans, ceux 
qui, avec l’or qu’ils ont dans les mains, sont les gardiens 
de l’authenticité du savoir-faire axé sur la qualité, la 
tradition et la création.

Elle revient sur les rétroactes: une première loi fut 
votée en 2014 mais entrée en vigueur en 2016. Il fau-
dra attendre 2017 pour une première reconnaissance 
de près d’un millier d’artisans (918) et quatre années 
supplémentaires pour atteindre 1.700 artisans reconnus. 
Elle considère que le bébé ayant donc fait ses premiers 
pas, il est maintenant temps d’accélérer le rythme.

À ses yeux, c’est ce qui est proposé ici, en simplifiant 
la procédure de reconnaissance et en y ajoutant une 
procédure en ligne. Au-delà de la simplification admi-
nistrative, l’intervenante se réjouit que le vice-premier 
ministre ait également entendu l’appel du CSIPME 
en rendant désormais aussi le statut accessible aux 
entreprises dont seulement une partie de l’activité est 
artisanale.

Enfin, en rendant plus autonome la commission 
“Artisans” et en renforçant le caractère collégial des 
décisions qui y sont prises, elle fait observer que la 
capacité d’accélérer l’ensemble du processus de recon-
naissance est un excellent signe qui est donné.

En tant que député-bourgmestre d’une commune 
dont l’ADN est empreint de commerces et d’artisanat, 
Mme Reuter mesure à quel point l’obtention de cette 
reconnaissance est un véritable atout commercial, mais 
aussi un véritable gage de qualité et de confiance pour 
celui qui l’obtient. Elle estime que c’est donc une réforme 
qui va dans le bon sens et qu’elle ne peut que soutenir.

Elle ajoute enfin que cette réforme lui donne aussi 
l’opportunité de soumettre l’idée d’aller encore un peu plus 
loin: l’artisanat est bien plus qu’un secteur économique, 
il permet la transmission d’un savoir-faire et de valeurs 
mais il constitue également une réserve d’emplois locaux 
non délocalisables. Pourtant, Mme Reuter relève encore 
aujourd’hui que près de 60 % des artisans exercent leur 
activité à titre complémentaire. Elle invite le ministre et 
le gouvernement à donner davantage de corps au statut 
d’artisan en l’accompagnant d’une réflexion fiscale.
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Tot besluit van haar betoog geeft het lid aan dat zij 
dit wetsontwerp zonder meer zal steunen.

Mevrouw Leen Dierick (cd&v) schaart zich achter de 
beoogde vereenvoudiging en verruiming van de wettelijke 
definitie van ambachtsman. Zulks is positief, zowel voor 
de ambachtslieden zelf als voor de consument, aangezien 
die van kwaliteitsvolle producten zal kunnen genieten.

Het lid vraagt hoeveel ambachtslieden thans reeds 
erkend zijn en hoeveel erkenningen werden geweigerd. 
Op basis daarvan zou een uitbreiding van de toeken-
ningsvoorwaarden kunnen worden verantwoord.

Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) roept ertoe op 
het label bekender en herkenbaarder te maken door de 
erkenningscriteria breder te promoten en te verspreiden, 
zowel ten behoeve van de kandidaat-ambachtslieden als 
van de eindgebruiker, die het label beter zullen kunnen 
kennen en waarderen.

Zij is ingenomen met de vereenvoudigde toegang, door 
de toevoeging van digitale instrumenten en de vermin-
dering van de administratieve lasten voor de ambachts-
lieden. Zij vreest echter dat indien de commissie voor 
de toekenning van de labels binnen de FOD Economie 
meer leden krijgt, zulks het besluitvormingsproces log-
ger zou kunnen maken, zoals UNIZO heeft opgemerkt.

Tot slot geeft het lid weliswaar aan tevreden te zijn met 
de uitbreiding naar meer ondernemingen, maar vraagt 
zij zich niettemin af welke positie de ambachtslieden als 
persoon binnen een grote onderneming zal zijn en hoe 
zij kunnen worden erkend.

B. Antwoorden van de vice-eersteminister

De heer David Clarinval, vice-eersteminister en 
minister van Middenstand, Zelfstandigen, kmo’s en 
Landbouw, Institutionele Hervormingen en Democratische 
Vernieuwing, verduidelijkt vooreerst dat hij voorstander 
is van een betere zichtbaarheid van het label. Daartoe 
zijn diverse initiatieven lopende: een nieuwe website, 
opgestart op  13 september 2022, een bewustmakings- 
en communicatiecampagne ten behoeve van de erkende 
ambachtslieden, de mogelijkheid tot geolokalisatie van 
ambachtslieden, een didactisch handboek uitgewerkt 
door de FOD Economie, alsook een denkoefening 
om de promotie van het label dynamischer te maken. 
Een ander initiatief betreft de Dag van de Ambachten 
op  20 november 2022, die gepaard gaat met een grote 
communicatiecampagne. Dit jaar wordt een budget 
van 180 000 euro uitgetrokken om die dag in de kijker 
te zetten. Inschrijven via mail zal tevens makkelijker 
worden, en er zullen mediacampagnes zullen worden 
opgestart om het label aantrekkelijker te maken.

En conclusion, elle soutiendra ce projet de loi sans 
réserve.

Mme Leen Dierick (cd&v) partage les objectifs de 
simplification et d’extension de la définition légale du 
label d’artisan, ce qui est positif pour les artisans et les 
consommateurs qui pourront bénéficier de produits de 
qualité.

Elle souhaiterait savoir combien d’artisans sont à ce 
jour déjà reconnus et combien ont été refusés, ce qui 
peut justifier l’extension des conditions d’octroi.

Mme Kathleen Verhelst (Open Vld) invite à mieux 
faire connaître et reconnaître le label, en assurant une 
plus large promotion et diffusion des critères de recon-
naissance, autant pour les candidats artisans que pour 
le consommateur final, qui pourront mieux connaître et 
apprécier le label.

Elle se réjouit de la simplification de l’accès avec l’ajout 
d’outils numériques et de la diminution de la charge 
administrative pour les artisans. Elle craint cependant 
que si la commission d’attribution des labels au sein du 
SPF Économie se voit renforcée en membres, cela ne 
risque d’alourdir le processus de décision, comme l’a 
souligné UNIZO.

Enfin, si elle se félicite de l’extension à une plus 
grande nombre d’entreprises, elle se demande quelle 
sera la position des artisans à titre personnel en grande 
entreprise et comment ils peuvent être reconnus.

B. Réponses du vice-premier ministre

M. David Clarinval, vice-premier ministre et ministre 
des Classes moyennes, des Indépendants, des PME 
et de l’Agriculture, des Réformes institutionnelles et du 
Renouveau démocratique, précise d’emblée qu’il est 
favorable à développer la visibilité de ce label. Plusieurs 
initiatives sont en cours pour aller dans ce sens: un 
nouveau site Internet lancé le 13 septembre 2022, une 
opération de sensibilisation et de communication à des-
tination des artisans qui sont reconnus, la possibilité de 
géolocaliser les artisans, un manuel didactique élaboré 
par le SPF Économie ainsi qu’une réflexion pour dynami-
ser la promotion du label. Une autre initiative est la jour-
née de l’artisan qui aura lieu le 20 novembre 2022 avec 
une importante opération de communication. Un budget 
de 180 000 euros est prévu cette année afin de mettre 
cette journée à l’honneur. Il sera aussi possible de s’ins-
crire plus facilement via des mailings et des campagnes 
médias seront lancées pour rendre le label plus attractif.
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Wat de evaluatie van de wet betreft, geeft de vice-
eersteminister aan dat een rondetafelgesprek werd ge-
organiseerd waaraan hij heeft deelgenomen en waaruit 
conclusies werden getrokken, die zullen worden gedeeld 
met de commissieleden.

De wet zal, zoals gebruikelijk, in werking treden 
tien dagen na de bekendmaking ervan in het Belgisch 
Staatsblad.

Aangaande de vraag van de heer Vicaire over de be-
roepen in de voedingssector legt de vice-eersteminister 
uit dat de wet het mogelijk maakt verder te gaan via 
een koninklijk uitvoeringsbesluit. Hij wenst echter een 
initiatief of steun van de sector, zonder een bijkomende 
voorwaarde te willen opleggen. De voedingssector had 
zelf om die erkenning van het ambacht verzocht.

Inzake de begrippen “artisanaal gemaakt” en “gemaakt 
door een ambachtsman”, die een verschillende beteke-
nis hebben, herinnert de minister eraan dat de wet geen 
producten, maar ondernemingen labelt.

Wat de genderkwestie betreft, moet, voor zover hij 
weet, geen federaal initiatief worden genomen over 
de vervrouwelijking van de benamingen in wetten. Hij 
voegt eraan toe dat de beide geslachten wel degelijk 
zijn opgenomen in de communicatie.

Om de essentiële rol de ambachtslieden te onderken-
nen en ze te erkennen, is meer nodig dan een logo; daar-
toe moeten ook de door de ambachtslieden aangeboden 
diensten aantrekkelijker worden gemaakt. Initiatieven in 
die zin, zoals een btw-verlaging, ressorteren onder de 
bevoegdheid van de minister van Financiën.

De vice-eersteminister geeft vervolgens een aantal 
cijfers mee: 49 % van de ambachtslieden is gevestigd 
in het Waals Gewest, 43 % in Vlaanderen en 6 % in 
Brussel; 31 % zijn vrouwen, 34 % mannen en 35 % is een 
rechtspersoon. Per sector beschouwd, vertegenwoordigt 
de voedingssector 22 % van de erkende ambachtslieden, 
de meubelbranche 12 % en de textielsector 11 %, waarbij 
er een grote verscheidenheid is in de aanvragen. 69 % 
van de aanvragen wordt ingewilligd.

Wat de werking van de commissie betreft, geeft de 
minister aan niet te zijn ingegaan op het verzoek van 
UNIZO om de commissie alleen uit ambtenaren samen 
te stellen. Hij heeft ervoor geopteerd ook ambachtslieden 
en vertegenwoordigers van de privésector in die com-
missie te behouden.

Sur l’évaluation de la loi, le vice-premier ministre 
précise qu’une table ronde a été organisée à laquelle il 
a participé et des conclusions ont été tirées: elles seront 
partagées avec les membres de la commission.

La date de l’entrée en vigueur de la loi sera classique-
ment 10 jours après sa publication au Moniteur belge.

Par rapport à la question de M. Vicaire sur les métiers 
de bouche, il explique que la loi permet d’aller plus loin 
par un arrêté royal d’application. Il souhaite cependant 
avoir une initiative ou un support du secteur, sans vouloir 
imposer une condition supplémentaire. La demande du 
secteur des métiers de bouches était d’être reconnu 
comme artisan.

Sur la différence entre les termes “produit artisanale-
ment” ou “produit par un artisan”, qui ont un sens différent, 
le ministre rappelle que la loi labélise des entreprises 
et non des produits.

Sur la question du genre, à sa connaissance, il n’y 
a pas d’initiative fédérale à prendre sur la féminisation 
des noms dans les textes de loi. Il ajoute que, dans la 
communication, les deux genres sont bien repris.

Sur le rôle essentiel et la reconnaissance des arti-
sans, outre le fait de disposer du logo, c’est de rendre 
les services offerts par les artisans plus attractifs. Pour 
aller au-delà, comme une diminution de la TVA, il fait 
observer que c’est du ressort du ministre des Finances.

Le vice-premier ministre communique ensuite une 
série de chiffres: 49 % des artisans sont installés en 
Région wallonne, 43 % en Flandre et 6 % à Bruxelles; 
31 % sont des femmes, 34 % sont des hommes et 35 % 
sont une personne morale. Par secteur, l’alimentaire 
représente 22 % des artisans reconnus, l’ameuble-
ment 12 % et le textile 11 %, avec une grande diversité 
des demandes. 69 % des demandes sont acceptées.

Sur le fonctionnement de la commission, il explique 
ne pas avoir accédé à la demande d’UNIZO que ladite 
commission ne soit composée que de fonctionnaires. Il 
a maintenu des artisans et des représentants du privé.
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C. Replieken en aanvullende antwoorden

Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) stelt dat zij niet 
bepaald voorstander was van een commissie met louter 
ambtenaren, maar dat zij de aandacht wou vestigen op 
het misschien te grote aantal commissieleden, en alle 
mogelijks daarmee gepaard gaande agendaproblemen.

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) stelt bezorgd 
te zijn over mogelijke prijsverhogingen nadat de betrok-
kene de erkenning en het label heeft verkregen.

De heer David Clarinval, vice-eersteminister en 
minister van Middenstand, Zelfstandigen, kmo’s en 
Landbouw, Institutionele Hervormingen en Democr 
atische Vernieuwing, stelt dat dat risico beperkt is.

De heer Albert Vicaire (Ecolo-Groen) stelt voor het 
opschrift van de wet van 19 maart 2014 te wijzigen om 
daarin het vrouwelijke equivalent van het woord “am-
bachtsman” op te nemen.

De vice-eersteminister antwoordt dat dit een aantal 
administratieve problemen met zich zou brengen, maar 
belooft dat de FOD Economie systematisch de begrip-
pen “ambachtsman” en “ambachtsvrouw” zal gebruiken 
in zijn communicatie.

III. — STEMMINGEN

Artikel 1

Artikel 1 wordt eenparig aangenomen.

Art. 2 tot 15

De artikelen 2 tot 15 worden achtereenvolgens een-
parig aangenomen.

* 
   *   *

C. Répliques et réponses complémentaires

Mme Kathleen Verhelst (Open Vld) précise qu’elle 
n’était pas particulièrement favorable à une commission 
composée uniquement de fonctionnaires mais voulait 
attirer l’attention sur le nombre peut-être trop important 
de personnes faisant partie de la commission, avec les 
difficultés inhérentes d’agenda que cela pourrait impliquer.

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) se dit interpellé par 
le risque d’augmentation des prix dès l’obtention de la 
reconnaissance et l’attribution du label.

M. David Clarinval, vice-premier ministre et ministre 
des Classes moyennes, des Indépendants, des PME 
et de l’Agriculture, des Réformes institutionnelles et 
du Renouveau démocratique, considère que ce risque 
est limité.

M. Albert Vicaire (Ecolo-Groen) suggère que l’intitulé 
de la loi du 19 mars 2014 puisse être modifié pour inclure 
l’équivalent féminin du mot “artisan”.

Le vice-premier ministre répond que cela entraîne-
rait plusieurs difficultés administratives, mais s’engage 
à ce que le SPF Économie utilise systématiquement 
les termes “artisan” (“ambachtsman”) et “artisane” 
(“ambachtsvrouw”) dans ses communications.

III. — VOTES

Article 1er

L’article 1er est adopté à l’unanimité.

Art. 2 à 15

Les articles 2 à 15 sont successivement adoptés à 
l’unanimité.

* 
   *   *
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Op verzoek van mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) 
beslist de commissie, met toepassing van artikel 83.1 van 
het Reglement, over te gaan tot een tweede lezing. 
De commissie wenst daartoe te beschikken over een 
wetgevingstechnische nota van de Juridische Dienst.

De rapportrice, De voorzitter,

Barbara CREEMERS Stefaan VAN HECKE

À la demande de Mme Katrien Houtmeyers (N-VA), 
la commission décide de procéder à une deuxième 
lecture conformément à l’article 83.1 du règlement. À 
cette fin, elle souhaite disposer d’une note de légistique 
du Service juridique.

La rapporteure, Le président,

Barbara CREEMERS Stefaan VAN HECKE

Imprimerie centrale – Centrale drukkerij


